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Aalisarnermut, Piniarnermut Nunalerinermullu Naalakkersuisoq
Medlem af Naalakkersuisut for Fiskeri, Fangst og Landbrug

Medlem af Inatsisartut 
Karl Lyberth, Siumut  
/HER
 

I medfør af § 37 i Forretningsordenen for Inatsisartut har du stillet følgende spørgsmål:

Spørgsmål til Naalakkersuisut: 
I forbindelse med arbejdet på ændringsforslag til Fiskeriloven og til det almindeli-
ge svar i forbindelse med høringen, hvor stort har samarbejdet været med organi-
sationerne KNAPK og GA været fra Naalakkersuisuts side?

Svar:
Start af processen
Udkast til forslag om Inatsisartutlov om fiskeri blev sendt i høring den 18. juni 2010 med 
høringsfrist til den 20. august 2010. Forinden fremsendelse af høring afholdt man møde 
med GA og KNAPK, hvor man blev enige om, at udgangspunkt for viderebehandling af 
sagen skal være udkastet til lovforslag om fiskeri fra 2009.

Det var således en ”hel lov”, som blev sendt i høring. Med hensyn til de to bestemmelser 
på dagsorden, så var den gældende § 6 uændret og de 10 % forhøjet til 15 % i lovfor-
slaget.  

Efter høringsproces sommeren 2010
Efter at høringsprocessen blev tilendebragt kunne man konstatere, at de to organisatio-
ner var meget uenige om en hel række centrale bestemmelser. 

Siden høringsprocessen i sommeren 2010 og beslutningen om at udsætte behandlingen 
af forslaget til FM 2011 (det gjorde Naalakkersuisut netop fordi at organsationerne var 
så uenige), har departementet i flere omgange forsøgt at få organisationerne til at kom-
me med konstruktive forslag, som organisationerne kan samles om. Det er ikke lykke-
des. Senest har KNAPK meldt ud, at man gerne vil have lovforslaget udsat yderligere, 
således en række økonomiske forhold kan belyses. KNAPK har dog ikke præciseret ind-
holdet af sådanne analyser. 

Det er imidlertid min vurdering, at de aktuelle strukturproblemer i fiskeriet nu er så store, 
at der snarest bør foretages en række nødvendige ændringer i erhvervets rammebetin-
gelser gennem ændringer i fiskeriloven. Jeg har derfor foreslået Naalakkersuisut, at det-
te gennemføres i to faser. Første fase gennemføres til FM2011 og anden fase gennem-
føres senest FM2012.

Første fase skal indeholde følgende:
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Overordnet skal det signaleres at hele omdrejningspunktet bliver at fiskeriet er bæredyg-
tigt både biologisk samt økonomisk. Heri ligger kravet om at fiskerierhvervet skal være 
selvbærende økonomisk og selv skal være i stand til at gennemføre strukturtilpasninger 
så vidt muligt uden offentlig støtte. 

Hvis man tager det nu foreliggende forslag til ændring af loven og stiller det op i forhold 
til høringssvarene fra sommeren 2010, ser det således ud: 

Bemærkninger fra KNAPK Bemærkninger fra GA

Den såkaldte ”søstøvlepa-
ragraf” afskaffes. Det er 
bestemmelsen om at kun 
enkeltpersoner, som har 
været beskæftiget med 
erhvervsfiskeri i de to for-
udgående kalenderår kan 
få udstedt fiskerilicens. 
Udviklingen indenfor fiske-
rierhvervet stiller krav om 
skærpede driftslederevner. 
Det kræver uddannelse og 
evner indenfor manage-
ment at stå med ansvaret 
for drift og økonomi af sto-
re dyre fartøjer. Dette vil 
desuden give muligheder 
for flere hjemmehørende at 
være medejere af fiskeri-
selskaber, og dermed spre-
de ejerskabet til ressour-
cerne.

I høringssvar af 19. august 
2010 skriver KNAPK, at 
reglerne udformes således, 
at kun medlemmer af den 
fastboende befolkning kan 
være medejere af trawlere 
eller fartøjer

GA har i flere år ønsket en 
lempelse af disse krav. 

Kvoteloftsbegrænsninger i 
det kystnære rejefiskeri 
hæves til mindst 15 pro-
cent. Dette for at sikre stør-
re og mere effektive enhe-
der i dette fiskeri, som kan 
give en rentabel drift for 
fartøjsejeren. 

Efter at have ønsket hæv-
ning til minimum 15 % har 
KNAPK ændret mening og 
ønsker ingen ændring af 
det nuværende loft på 10 
%

GA har tilkendegivet, at 
udviklingen siden afleverin-
gen af Fiskerikommissio-
nens betænkning fordrer et 
højere kvoteloft end 15 %

   
Anden fase skal forholde sig til følgende overordnede punkter: 

1. Generationsskifteproblematikken i rejefiskeriet.
2. Spørgsmålet om udenlandsk ejerskab.
3. Landingspligten. 
4. Ressourcerentespørgsmålet. 
5. Opdeling i kystnært og havgående fiskeri.
6. Spørgsmålet om opsigelsesvarslet på kvoteandele. 

Det skal desuden nævnes at departementet vil igangsætte arbejdet med en lovgivning 
for etablering af en form for forligsmandsinstitution på fiskeprisområdet. Dette er på bag-
grund af ønske fra KNAPK, som mener, at område på nuværende tidspunkt er uigen-
nemskueligt med en masse særaftaler om bonusordninger m.v. og at tendensen er at 
man fra producenternes side ensidigt fastsætter priser på fisk og skaldyr.  
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Naalakkersuisut besluttede den 30. december 2010 at man vil følge ovennævnte plan. 
Umiddelbart efter beslutningen blev de to organisationer indkaldt til informationsmøde 
den 11. januar 2011. 

Møde med GA og KNAPK den 11. januar 2011 kl. 9.30
Fra GA deltog formand for brancheudvalget for fiskeri Søren Brandt samt direktør Henrik 
Leth. Fra KNAPK deltog formand Leif Fontain (telefon), direktør Alfred Jakobsen samt 
Petrus Biilmann (telefon). 

På mødet orienterede Naalakkersuisoq for Fiskeri, Fangst og Landbrug om Naalakker-
suisuts beslutning om at fremsætte et ændringsforslag til forårssamlingen, hvori man vil 
ændre ”søstøvle-paragraffen”  samt  ændre 10% kvoteloftet  til  15%. KNAPK var  klart 
imod ændring af kvoteloftet og GAV udtrykte tilfredshed med beslutningen. Den såkaldte 
”søstøvleparagraf” blev ikke diskuteret yderligere, hvorfor Naalakkersuisut nu fremsæt-
ter forslaget om ophævning af denne paragraf og kan bl.a. henvise til ovennævnte hø-
ringssvar fra KNAPK af 19. august 2010. 

Offentligt møde i Ilulissat den 5. februar 2011 kl. 19.30
Under et offentligt møde i Ilulissat, som Naalakkersuisoq havde arrangeret og inviteret 
formanden for KNAPK, Leif Fontain samt direktøren for GA Henrik Leth, blev den oven-
for beskrevne videreproces præsenteret. 

Det skal til slut nævnes at afleveringsfristen til Forårssamlingen var den 25. januar 2011.  
Efter Naalakkersuisuts beslutning gik processen i gang med at skrive lovtekst samt be-
mærkninger og man satte en tidsfrist til at færdiggøre dette arbejde senest den 1. marts 
2011, hvor forslag til ændring af loven blev afleveret til Inatsisartut.

Til  slut  skal  jeg henvise til  følgende materiale,  hvor  ovennævnte problemstillinger  er 
blevet behandlet meget indgående, og hvor begge organisationer har deltaget: 

1. KNAPK´s og Royal Greenland A/S´ rejerapport fra foråret 2008. 
2. “Karlsengruppens” anbefalinger fra sommeren 2008. 
3. Fiskerikommissionens betænkning fra februar 2009.

Såfremt du ønsker ovennævnte, kan vi fremsende disse til dig. 

Med venlig hilsen

Ane Hansen


